
  باآغاز به کار نشست فصلی آژانس شاهد بودیم که به سرعت 
پرونده ایران به شورای حکام ارجاع و درآن شورا اقدام به صدور 
رأی در ارتباط با ایران کردند. چرا یکباره رویکرد آژانس نسبت 

به ایران شتاب گرفت؟
قطعنامه شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی در ارتباط با تهران 
قابل پیش بینی بود. مجموعه کشورهای غربی طرف مذاکره با تهران به 

این نتیجه رسیده اند که یک سیاست حداکثری 
در ارتباط با تهران را در پیش گیرند. سیاستی 
که توان چانه زنی ایران را تضعیف کند. این 
سیاست تحت عنوان مشکل سازی هیبریدی 
نیز نامگذاری شده است. بر این اساس غربی ها 
از هر امکانی در داخل و خارج ایران استفاده 
می کنند که توان    چانه زنی تهران کاهش 
یابد. یکی از نقاط تلخ تاریخ سیاسی ایران آن 
است که آن بخش از کارشناسانی که منافعی 
در حوزه قدرت ندارند و دلمشغول منافع ملی 
هستند و در عین حال از هوش و درک بالایی 
برخوردارند، معمولا در این ارتباط هشدارها و 
پیش بینی هایی را در زمینه سیاست خارجی 
مطرح می کردند اما با کمال تاسف توجهی به 
نظرات آنها نشد. بنده عضوی از این مجموعه 
بودم که در کنار سایر کارشناسان تاکید 
می کردیم که در پرونده هسته ای فرصت ها 
درحال از دست رفتن است و بازیگران مختلف 
فرصت های خود را در این ارتباط پیش خواهند 
برد. ایران می توانست بازیگر اصلی برجام باشد 
اما با قطعنامه شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی یک گام پرونده ایران را به شورای 

امنیت سازمان ملل متحد نزدیک کرد. 
  اروپایی ها در اعمال فشار در این حد با ایران در کنار اینکه 
بعضا اعلام می کنند که به دنبال احیای برجامند، چه سیاستی را 

دنبال می کنند؟
 اروپایی ها درصدد هستند سناریو های در ارتباط با ایران را به 
سناریو های سال 2006 شبیه سازی  کنند. احتمالا درصدد هستند که 
پرونده ایران را در شورای امنیت سازمان ملل متحد گرفتار قطعنامه های 
این شورا کنند. اگر چنین شود آنگاه نمی توان از نقش چین و روسیه 
گلایه کرد. چون در آن موقع ایران باید سیاست دیگری در نظر بگیرد تا در 
شورای امنیت تبانی تازه ای علیه تهران صورت نپذیرد. رأی گیری ها اخیر 
در شورای حکام آژانس علیه ایران نشان داد که ایران در مجامع بین المللی 
چه میزان تنهاست. این موارد بخشی از واقعیت های نظام جهانی است. 
موضوع هسته ای  می توانست به عاملی برای ارتقا منافع ملی ایران تبدیل 
شود اکنون بعد از سال ها غربی ها در نظر دارند به عنوان عاملی برای 

تهدید از آن استفاده کنند. 

  تاچه میزان تحولات داخلی ایران موجب شده است که 
غربی ها نظر منفی در ارتباط با تهران را     بر اصل مذاکره و رفع 

مشکل با تهران ارجحیت دهند؟!
مجموعه شرایطی که در حوزه بین المللی در ارتباط با ایران درحال 
اتفاق افتادن است، مرتبط به تحولات داخلی است. در داخل کشور 
باید ساز وکاری را برای حل مشکلات شکل داد. برخی اقلیت ها اصل 
سیاست ورزی را بین خود محدود کرده اند. 
نکته جالب آن است که آقای رئیسی در این 
شرایط اعلام می کندکه برخی افراد در این 
شرایط مردود شده اند. در صورتی که چنین 
مسئولین  برای  آزمونی  معمولا  شرایطی 
سیاسی و دولت های وقت است و درحال 
حاضر آقای رئیسی و دستیاران وی در شرایط 
گرفتن آزمون نیستند. رئیسی باید به آزمون ها 
پاسخ دهد. تا به ساز وکار درونی برای حل 
اختلافات نرسیم، طبیعتا امکان بازگشت 
به دیپلماسی هسته ای وجود ندارد. تا چند 
ماه پیش یک اثر مثبت در خارج از ایران و در 
موضوع برجام می توانست آثار مثبت متعددی 
در مدیریت سیاسی، اقتصادی داخل داشته 
باشد، اما درحال حاضر شرایطی در داخل ایران 
شکل گرفته که ناشی از یکسری سیاست ها 
درگذشته است که آثار منفی در خارج برای 
سیاست خارجی ایران ایجاد کرده است. از 
این رو باید درکی مبتنی بر واقعیت گرایی در 
کشور شکل گیرد تا موقعیتی به وجود  آید که 
هم دولت و هم ملت ایران با مشکلات جدیدی 

روبه رو نشوند. 
 قطعنامه شورای حکام در ارتباط با 
ایران از نظر حقوقی چه شرایطی را در آینده به وجود خواهد 

آورد؟
 قطعنامه های شورای حکام تا زمانی که حالت دستوری نداشته باشد 
حتی اگر عنوان قطعنامه هم داشته باشند، بیانیه ای بیش نیستند.  
قطعنامه ماقبل علیه ایران بیشتر ماهیت بیانیه داشت، اما در قطعنامه 
اخیر عناوین دیگری آورده شده و به نوعی قصد دارند ابزارهای فصل 7 
منشور ملل متحد را به رخ بکشند. این قطعنامه تنها یک گام تا درخواست 
به شورای امنیت فاصله دارد و ارجاع آن در این معناست که ایران به 
شرایط قبل از برجام باز می گردد. البته باید دید در این مدت چه تحولاتی 
شکل خواهد گرفت. به طور طبیعی دغدغه کشورهای غربی این است در 
شرایطی که فشار همه جانبه علیه ایران وجود دارد، تهران در برنامه خود 
به سمت ساخت بمب هسته ای حرکت نکند. دغدغه ای که البته در آن 
اغراق دارند. هدف آنها هم کاملا سیاسی است. آنها تلاش می کنند در 
شرایطی که همه تهدیدات هیبریدی علیه ایران شکل می گیرد، ایران در 

موضع هسته ای خود خطا نکند. معنای این سیاست البته ربطی به برجام 
ندارد. حتی آقای گروسی هم بعد از قطعنامه موضوع برجام را به صورت 
سوالی مطرح کرده نه به عنوان بخشی از مناسبات حاکم بر شورای حکام. 
لذا به دنبال آن هستند که در موضوع نظارت، کماکان تهران را تحت 
نظارت قرار داشته باشد. ایران این شرایط را نمی تواند بپذیرد. در برابر 
ایران البته باید ساز و کارهای درونی برای حل اختلافات خود را پیش 

بگیرد و بعد از آن کشورهای غربی حتما به شرایط گذشته بازخواهند 
گشت. 

  غیر از مسائل داخلی سایر مسائل حوزه بین الملل بر شرایط 
به وجود آمده برای پرونده هسته ای تهران چه میزان نقش 

داشته است؟
شاهد بودیم که موجی تحت عنوان جنگ اوکراین به وجود آمد و 

اروپایی ها تلاش کردند به بهانه حمایت های ایران از یک طرف ماجرا، 
تحریم هایی را علیه تهران وضع کنند. این در حالی است که آمریکایی ها 
به صورت آشکار از روس ها می خواند با اوکراین وارد گفت وگو شود و 
دیپلماسی را در اوکراین پیش بگیرد. از این منظر به نظر می رسد دستگاه 
دیپلماسی ایران مقوله سیاست خارجی را تک بعدی می بینند. حال 
اینکه سیاست خارجی را باید در ابعاد مختلف مورد بررسی و تحلیل 

قرار داد. مکرون در بازه زمانی از سایر اعضای گروه 7 درخواست کرد به 
دنبال ساز و کاری باشند که نقش ایران را با برجام پذیرا باشند. حتی در 
برخی کشورهای اروپایی در نظر داشتند که ایران را به بازار انرژی اروپا 

راه دهند، اما درحال حاضر مشاهده می کنیم 
که همین مکرون از موضوعات دیگر در ارتباط 
با ایران سخن به میان می آورد. سیاست حاکم 
بر اروپا در ارتباط با ایران به سمت تحریم ایران 
حرکت کرده است. آمریکایی ها نیز قرار بود از 
برجام به عنوان یک برگ مثبت در انتخابات 
استفاده کنند، اما شرایط به گونه ای پیش رفت 
که هرکس در آمریکا برای رأی آوری از برجام 
بدگفت. کشورهای دیگر هم در این مورد با 
شرارت با ایران رفتار کردند و آمریکایی ها هم 
در اوج شرارت با ایران رفتار کردند و برخی 
از کشورهای منطقه نیز دست به اقدامات 

شرارت آمیز در ارتباط با ایران زدند. 
  ایران می تواند در آینده روی نقش 
روسیه در صورت ارجاع پرونده هسته ای 

تهران به شورای امنیت حساب باز کند؟
برخی دیپلمات ها تلاش کردند تا در موضوع 
عدم بازگشت به برجام به گونه ای رفتار کنند 
که گویا روس ها نقش مهمی در احیای برجام 

دارند اما مشاهده می کنیم که روس ها به دنبال دیپلماسی با غرب هستند 
تا مشکلات خود را رفع کنند. روس ها از این آمادگی برخوردارند که برای 

کاهش فشار بر خود تنها به جایگاه خودشان 
بیندیشند و نه هیچ کشور و متحد دیگری. 
اتفاقات اخیر نشان داد که اروپایی ها از هر 
اتفاقی در ایران برای تضعیف توان چانه زنی 
تهران در مذاکرات استفاده می کنند. اگر 
منصفانه هم به موضوع نگاه کنیم کشورهای 
غربی هیچگاه توان دیدن ایران قدرتمند را 
نداشتند. ایران هر بار توانمند ظاهر شده است 
مجبور شدند به تهران امتیاز بدهند، اما هرگاه 
ایرانی ها به یکسری ملزمات تاکید نداشتند، 
به گونه ای دیگر به ایران نگاه کردند. درحال 
حاضر هم به دنبال آن هستند که با توجه به 
تحولات درونی ایران قدرت چانه زنی تهران 
را کاهش دهند. از این منظر هم اکنون باید 
نقدی اساسی در ارتباط با مخالفان رویکرد 

دیپلماسی صورت گیرد. 
  اینکه دولت را به خاطر وضع موجود مقصر بدانیم و از آن 

پاسخ بخواهیم از نظر قانونی امکان پذیر است؟
بله مجلس می تواند در این ارتباط از دولت سوال کند اما مجلس 

فعلی نمایندگانی دارد که نامه ای را امضا کرده اند که همان 
امضاکنندگان متناقض از هم در مورد نامه سخن به میان می آورند. 

که  شده  موجب  آمریکا  کنگره  انتخابات  نتایج    
مجلس  پیروز  جمهوریخواهان 
نمایندگان باشند. این مورد تا چه میزان 
ممکن است تیر خلاصی به احیای برجام 

باشد؟
بنده معتقدم حتی اگر شرایط داخلی 
آمریکا از نظر آرایش سیاسی بدتر از آنچه 
از نتیجه انتخابات کنگره خارج شده؛ بود باز 
هم به معنای پایان دیپلماسی هسته ای نبود. 
آمریکایی ها باز هم به سیاست های شرورانه 
خود در ارتباط با ایران ادامه خواهند داد و به 
دنبال آن هستند که چالش های درونی برای 
ایران ضعف ایجاد کند اما تحت هر شرایطی 
چه تضعیف توان چانه زنی ایران و چه تقویت 
توان چانه زنی ایران باز هم می توان انتظار 
داشت که آمریکایی ها به برجام بازگردند. 
البته مشکلات داخلی باید به حداقل ممکن 
برسد، به طوری که خط قرمز در داخل ایران 
باید منافع ملی باشد و هرکسی هر گلایه ای 
دارد باید به این مورد توجه کند که رسیدن 
به یک توافق خوب لازمه منافع ملی کشور است. غیر از افرادی که به 
دنبال نهادینه کردن نا آرامی در ایران هستند اما بسیاری از شهروندان 
اعتراضات بحقی دارند و باید آنقدر انصاف 
وجود داشته باشد که اگر اعتراضی هست به 
منافع ملی کشور لطمه وارد نشود. روس ها 
وقتی مشاهده کردند آمریکایی ها به دنبال 
فرسایشی کردن جنگ علیه روسیه هستند 
عملیات خود را محدود به مناطق روس تبار 
کردند و با رفراندوم های صوری پشتوانه های 
حداقلی حقوقی بین المللی را برای خود فراهم 
کردند. از این به بعد این روس ها هستند که 
جنگ اوکراین را فرسایشی کردند طوری که 
همین حالا شاهد آغاز مخالفت با اوکراین در 
اروپا و آمریکا هستیم. بنابراین روس ها هم به 
سمت دیپلماسی خواهند رفت اما کار برای 
ایران کمی سخت تر از گذشته شده است.  اگر 
در گذشته جنگ اوکراین و دیپلماسی برجام 
وجود داشت از این به بعد دیپلماسی اوکراین 
و دیپلماسی برجام درکنار هم هستند. در چنین شرایطی ایرانی ها باید 
بر توان خود بیفزایند و اگر در داخل ایران اجماعی بر سر منافع ملی 

شکل بگیرد. 
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نگــــــرهیــادداشــت 
 مخالفت پرهزینه قالیبافی ها با فیلترینگ

مخالفت های صریح قالیباف و یارانش با فیلترینگ اعمال شده 
طی چندماه اخیر و احتمال ادامه دار شدن آن، بار دیگر تندروها 
را مقابل او قرار داده است و تلاش دارند یا پرونده های قدیمی 
را علیه او باز کنند یا پرونده سازی جدیدی علیه رئیس مجلس 
صورت گیرد. از روزی که محمدباقر قالیباف به عنوان نماینده 
مردم تهران پا به ساختمان هرمی شکل بهارستان گذاشت تا 
صندلی ریاست یکی از قوا را به دست آورد تا به الآن با حواشی 
زیادی دست و پنجه نرم کرده است. از افشای فایل صوتی 
فرماندهان سپاه و سیسمونی گیت تا علنی شدن اختلاف نظر او 

با دولت و تندروهای مجلس. 
  پرونده سازی جدید علیه قالیباف

در روزهایی که نگاه رسانه ها از یکسو به اختلاف بین قالیباف 
و دولتمردان و سخنان بی پرده او دوخته شده و از سویی دیگر 
یاران سردار کمر همت بسته اند تا مخالفت او با فیلترینگ را 
اعلام کنند، ناگهان حاشیه  جدیدی از سوی برخی تندروها 
برای او ایجاد شد. روز چهارشنبه در حالی که میکروفن محمود 
احمدی بیغش، نماینده مردم شازند برای تذکر روشن شد، او 
انتقادات تندی را علیه قالیباف مطرح کرد و در صحن علنی 
مجلس گفت: »مصرانه می خواهم با صراحت اعلام کنید در دو 
سال و نیم چند نفر نیرو برای مجلس جذب نموده اید و ضرورت 
آن چه بوده است؟ بنده و خیلی از همکاران نگران این هستیم که 
مبادا در مدت باقی مانده عمر مجلس خانه ملت هم به سرنوشت 
شهرداری تهران تبدیل شود و این ترافیک و تورم نیروها معضلی 
برای مجلس شود.« وی همچنین به برکناری سعید محمد از 
دبیری شورای عالی مناطق آزاد اشاره کرد و گفت: » ضعف 
مجلس در رابطه با مسائل اخیر در این دو ماه و موضع گیری های 
مختلف نمایندگان و نبود یک نظر واحد که این هم به دلیل 
ضعف مدیریت ریاست مجلس و همچنین گزارشات نگران 
کننده ای در خصوص مداخلات در عزل و نصب های مدیران و 
امور دیگر به گوش می رسد که یکی از آنها مربوط به شایعات 
مداخله رئیس در برکناری دبیر مناطق آزاد کشور است، لذا 
انتظار می رود در این زمینه شفاف سازی شود. قطعا خوشحال 

می شویم که این مطالب صحت نداشته باشد.«
  پرونده سیسمونی دوباره باز شد

همچنین، یکی دیگر از حواشی رئیس مجلس ماجرای شکایت 
او از یک نماینده عضو جبهه پایداری بود. روز سه شنبه بود که بیژن 
نوباوه وطن، نماینده مردم تهران گفت که قالیباف رئیس مجلس 
شورای اسلامی از او به اتهام نشر اکاذیب شکایت کرده است. نوباوه 
با اعلام این خبر گفت: » بعد از ماجرای سیسمونی که بازتاب 
بسیاری در جامعه داشت، توسط تعدادی از نمایندگان مجلس 
بیانیه ای خطاب به رهبری تهیه شده بود که در انتهای آن بدون 
آنکه با نمایندگان مطرح شود، مطلبی در حمایت از رئیس مجلس 
اضافه کرده بودند.« اما، اظهارات نوباوه وطن با واکنش سعید 
آجرلو،  فعال سیاسی نزدیک به قالیباف مواجه شد و گفت: » آقای 
نوباوه، اتهام جعل به آقای قالیباف وارد کرده اند و در همین ارتباط 
رئیس مجلس از وی شکایت کرده است و این شکایت حاوی موضوع 
دیگری نیست.« حجت الاسلام موسی غضنفرآبادی، سخنگوی 
هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس درباره شکایت محمدباقر 
قالیباف از بیژن نوباوه و بررسی این موضوع در هیات نظارت بر رفتار 
نمایندگان مجلس گفت: » اصل قضیه این است که آقای نوباوه 
توئیتی را منتشر کرده و اتهاماتی را نسبت به آقای قالیباف نسبت 
داده بودند؛ در این خصوص شکایتی مطرح شد و دادگاه از هیات 
استعلام کرد که آیا این اظهارات آقای نوباوه در راستای وظایف 
نمایندگی بوده یا نه؟ پیش از آنکه ما پاسخ دادگاه را بدهیم، برای 
فیصله دادن به این موضوع اقدام کردیم و در این راستا دوستان ما 
با آقای نوباوه صحبت کردند تا ماجرا تمام شود، اما به هر حال این 
مسأله به سرانجام خوبی نرسید.« وی همچنین ادامه داد: »هیات 
نظارت بر رفتار نمایندگان پس از انجام بررسی های لازم، تصمیم 
خودش را گرفت و به این نتیجه رسید که اتهاماتی که آقای نوباوه 
در توئیت مطرح کردند، در راستای وظایف نمایندگی نبوده و از 
این به بعد نیز تصمیم گیری درباره شکایت انجام شده با دادگاه 
است.« اگرچه قالیباف برای تصاحب صندلی ریاست مجلس با 
تندروها دست سازش و ائتلاف داد اما، پس از ورود به مجلس تلاش 
خود را کرد تا راه خود را از آنان جدا کند و بارها مواضع تندی را 
علیه آنان داشت. مانند آنکه خطاب به سوپرانقلابی ها گفت: » بنا 
نیست ما تنبلی کنیم، دهانمان را باز کنیم، هر حرف نپخته ای را 
به زبان بیاوریم و اسم خودمان را بگذاریم انقلابی. به قول حضرت 
آقا، سوپرانقلابی. بعضی ها را نگاه می کنیم، هر چه نگاه می اندازیم 
که چه کرده؟ هیچ نکرده. ولی از همه هم طلبه کار است. هر کسی 
هم که یک دیکته ای نوشته، ممکن است غلطی هم نوشته، ایراد 
می گیرد که »آقا چرا یک غلط داری؟« خب، تو که هیچ غلطی 
نکرده ای و عمر خودت را تباه کرده ای! حداقل تو حق نداری به 
اسم انقلاب حرف بزنی.« اما، علت حملات تندروها به قالیباف در 
روزهای اخیر چیست؟ به نظر می رسد مخالفت قالیباف با فیلترینگ 
به مذاق تندروهای مجلس که این روزها دنبال طرح جرم انگاری 
فعالیت در فضای مجازی هستند، خوش نیامده که فشارهای زیادی 
را بر روی رئیس مجلس آغاز کردند.  مانند، روح ا... مومن نسب، که 
در واکنش به اظهارات یکی از نمایندگآنکه گفته بود »قالیباف به 
دنبال رفع فیلتر اینستاگرام است.« به نظر می رسد مخالفت های 
قالیباف با فیلترینگ و تاکیدش بر اصلاح حکمرانی هزینه های 

سیاسی برای او داشته باشد. 

پرونده سال پنجم  6
a شماره 1421  r m a n m e l i . i r
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ویــــــژه
تحریم ها قابل دور زدن است

رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی کشور، تاکید کرد: 
غربی ها هر از چندگاهی به بهانه های مختلف محدودیت هایی 
را علیه اشخاص و شرکت ها در جمهوری اسلامی ایران اعمال 
می کنند که تاثیر چندانی در مسیر حرکت کشور ندارد.  
فریدون عباسی با اشاره به تحریم های جدید کشورهای 
اروپایی و غرب علیه ایران، بیان کرد: تحریم برای ما موضوع 
جدیدی نیست؛ غربی ها به بهانه های مختلف هر از چندگاهی 
محدودیت ها و تحریم هایی را علیه کشور ما اعمال می کنند 
ولی عملا این تحریم ها تاثیری در کار ما ندارد. این عضو 
کمیسیون انرژی مجلس در ادامه اظهار کرد:  منظور بنده از 
اینکه خیلی از این تحریم ها اثرگذار نیست این نیست که اصلا 
تاثیری ندارد؛ با تحریم ها برخی از شرکت های ما در مبادلات 
بین المللی دچار مشکل می شوند که البته با شیوه های مختلف 

این تحریم ها قابل دور زدن است. 

نکته جالب آن است 
که آقای رئیسی در این 
شرایط اعلام می کند 
که برخی افراد در این 
شرایط مردود شده اند. 
در صورتی که چنین 
شرایطی معمولا آزمونی 
برای مسئولین سیاسی 
و دولت های وقت است 
و درحال حاضرآقای 
رئیسی و دوستیاران وی 
در شرایط گرفتن آزمون 
نیست. رئیسی باید به 
آزمون ها پاسخ دهد

اروپایی ها درصدد 
هستند سناریو ها 
در ارتباط با ایران را 
به سناریو های سال 
2006 شبیه سازی  کنند. 
احتمالا در صدد هستند 
که پرونده ایران را در 
شورای امنیت سازمان 
ملل متحد گرفتار 
قطعنامه های این شورا 
کنند

مجموعه کشورهای 
غربی طرف مذاکره 
با تهران به این نتیجه 
رسیده اند که یک سیاست 
حداکثری در ارتباط 
با تهران را در پیش 
گیرند. سیاستی که 
توان چانه زنی ایران را 
تضعیف کند. این سیاست 
تحت عنوان مشکل سازی 
هیبریدی نیز نامگذاری 
شده است. بر این اساس 
غربی ها از هر امکانی 
در داخل و خارج ایران 
استفاده می کنند که توان  
چانه زنی تهران کاهش 
یابد

 حسن بهشتی پور: 

بهانه آلمان مسائل حقوق بشری است

یک کارشناس مسائل بین الملل اظهار داشت: موضع آلمان 
در برابر ایران ارتباطی با مساله برجام و تاخیر در بازگشت به 
این توافق یا فروش پهپادها به روسیه و استفاده از آنها در 
جنگ با اوکراین ندارد؛ بهانه و ادعای آلمان ها برای مواضع 
تند و تحریم ها مسائل حقوق بشری و ناآرامی ها در ایران 
است. حسن بهشتی پور درباره حمایت کم سابقه آلمان از 
ناآرامی های داخلی ایران و دلایل موضع گیری ها و تحریم های 
اخیر گفت: واقعیت این است که وزیر خارجه آلمان جزو حزب 
سبزها و تازه کار است و ملاحظات حقوق بشری برای این 
حزب بیشتر از سایر احزاب سنتی مثل دموکرات مسیحی 
و سوسیال دموکرات است. وی در پاسخ به این پرسش که 
برخی معتقدند آلمان به خاطر نزدیکی ایران به روسیه و بحث 
پهپادها و از سویی تاخیر در احیای برجام مسائل حقوق بشری 
را بهانه حمله به ایران قرار داده است؟ گفت: بیش از برجام و 
مساله اوکراین و پهپادها، آنها روی موضوعات حقوق بشری 
مانور می دهند و ناآرامی ها را بهانه کرده اند. اینکه پشت این 
داستان چه اهدافی است را نمی دانم، اما شواهد نشان می دهد 
بهانه تحریم ها و به ویژه تحریم های جدیدی که اعلام کردند 
تحت ثاثیر مسائل داخلی و حقوق بشری ایران است. این 
کارشناس مسائل بین الملل تصریح کرد: البته در تحریم های 
اروپا علیه ایران، دو مورد از آنها به خاطر مسائل اوکراین و 
در اختیار قرار دادن پهپادها بوده است که در بیانیه وزیران 
خارجه اتحادیه اروپا آمد بود، اما برای آلمان به طور خاص 
مسائل حقوق بشری در حال حاضر پررنگ است. وی در پاسخ 
به اینکه به نظر شما اروپا مذاکرات برای بازگشت به برجام را 
کنار گذاشته است؟ گفت: اروپایی ها به ویژه سه کشور اروپایی 
منتظر از سرگیری مذاکرات برجام هستند اما این کشورها 
تا وقتی مسائل و ناآرامی ها در داخل حل و فصل نشود بعید 
است سر میز مذاکره حاضر شوند. به ویژه که الان بر سر مسائل 
داخلی ایران و نیز برجام موضع اروپا به آمریکا بسیار نزدیک 
شده است. بهشتی پور با تاکید بر ضرورت حل و فصل مشکلات 
داخلی برای پیشبرد سیاست خارجی تصریح کرد: مدیریت 
مسائل داخلی و اعتراضات قابل انجام و شدنی است مثل هر 
بحران دیگری این مسائل هم راه حل دارد. اگر به سمت ایجاد 
وحدت ملی و همبستگی ملی و رفع سوءتفاهم ها برویم تا 
اقشار و جناح های مختلف به حل مساله ترغیب شوند بسیار 
کمک کننده خواهد بود و بهانه دست کشورهای دیگر برای 
مداخله در امور داخلی ایران نمی دهیم. تا وقتی ناآرامی ها 
جریان دارد، دشمنان ایران دنبال این می روند که از این فضا 

به نفع خود استفاده کنند. 

خبــــــر

آرمان ملی: پرونده هسته ای ایران به شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی ارسال شده است. در شورای حکام تمامی اعضا جز چین و روسیه به قطعنامه ای علیه ایران رأی 
داده اند که برمبنای آن از تهران خواسته شده که با آژانس بین المللی انرژی اتمی همکاری های لازم را مبذول دارد. به نظر می آید وارد فازجدیدی از پرونده هسته ای شده ایم، 
غربی ها با اتخاذ رویکرد سخت با ایران، قصد دارند تهران را در ارتباط با آژانس بین المللی انرژی اتمی پاسخگو کنند. از سوی دیگر تهران هم ضمن تاکید بر روند بازگشت به 
برجام اعلام کرده زمانی که پرونده 3 سوال آژانس در ارتباط با موضوع هسته ای ایران بسته شود، به برجام بازخواهدگشت زیرا تهران معتقد است نباید استخوانی لای زخم باقی 
بماند که بر اساس آن در فردا روزی که ترامپ یا ترامپی در آمریکا به قدرت رسید با توسل به آن چالش بخواهند زیر برجام زده و فضای نامناسبی را علیه تهران به وجود آورند. 
از قرار معلوم در ماه های آینده با توجه به تحریم های وضع شده از سوی اروپایی ها و اخیرا آمریکایی ها و از سوی دیگر درخواست شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی از 
ایران، شاهد تحولات بیشتری در مساله ایران با غربی ها خواهیم بود. »آرمان ملی« در این ارتباط با حشمت ا... فلاحت پیشه به گفت وگو پرداخته است که در ادامه می خوانید. 

 حشمت ا... فلاحت پیشه در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

رئیسی باید به آزمون ها پاسخ دهد
       ایران می توانست بازیگر اصلی برجام باشد                                 شرایطی که همه تهدیدات هیبریدی علیه ایران شکل می گیرد، ایران در موضع هسته ای خود خطا نکند                                     روس ها به دنبال حل مشکلات خود هستند

 

  تیم ملی در شرایطی بازی های خود را در جام جهانی آغاز 
خواهد کرد که در شرایط کنونی جامعه ایران وضعیت ملتهبی 
را سپری می کند و اعتراضات خیابانی به شکل های مختلف در 

کشور وجود دارد. در چنین شرایطی آیا تیم ملی از تمرکز کافی 
برای برگزاری  بازی های حساس برخوردار است؟

امروز ما در شرایطی قرار گرفته ایم که همه چیز جامعه تحت تأثیر 
اتفاقاتی که در کشور رخ می دهد. به صورت طبیعی فوتبال و وضعیت 
تیم ملی نیز تحت تأثیر شرایط کنونی قرار گرفته است. در گذشته 

هنگامی که قرار بود تیم ملی در جام جهانی 
بازی کند از یک ماه قبل شور و شوق و 
حرارت زیادی در جامعه به وجود می آمد. 
این در حالی است که در شرایط کنونی 
این شور و شوق در جامعه وجود ندارد. به 
هر حال اتفاقاتی که در جامعه رخ می دهد 
در عملکرد تیم ملی تأثیرگذار است و کسی 
نمی تواند منکر این قضیه شود. من معتقدم 
این جام جهانی یک جام جهانی خاص برای 
ایران خواهد بود. در این جام جهانی ما 
ظرفیت این را داریم که یا صد درصد کیفیت 
خود را نشان بدهیم یا صفر درصد آن را. 
تیم ملی این ظرفیت را دارد که صد باشد. از 
نظر من صد به معنای این است که از گروه 

خود بالا برود. وضعیت صفر نیز این است که ما هر سه بازی خود را در 
مقابل انگلیس، ولز و آمریکا ببازیم و بدون امتیاز جام جهانی را ترک 
کنیم. من فکر می کنم ما در یکی از این دو وضعیت قرار خواهیم گرفت 
و در بین این دو وضعیت قرار نخواهیم گرفت. اینکه تیم ملی در نهایت 
به کدام سمت حرکت می کند بستگی به شرایط روحی روانی است  که 

به تیم حاکم شده است. 
 در شرایطی که ما باید با تیم های بزرگ فوتبال جهان 
به خصوص انگلیس بازی داریم چالش مهم تیم ملی را فنی 

می دانید یا روحی روانی و اجتماعی؟
با توجه به شرایط اجتماعی که کشور ما در آن قرار گرفته است 
من معتقدم که شرایط اجتماعی و وضعیت روحی و روانی بازیکنان 
تیم ملی مهم تر است و تأثیر بیشتری بر عملکرد بازیکنان خواهد داشت. 

من معتقدم این تیم از ظرفیتی برخوردار است 
که حتی از گروه خود نیز بالا 
برود. دلیل این موضوع این 
است که بازیکنان و تجربه ای 
که در اختیار دارند از این 
ظرفیت برخوردار هستند که 
در جام جهانی کار بزرگی را 
انجام بدهند. از نظر فنی تیم 
در وضعیت خوبی است. از 
نظر  مدیریتی نیز تیم ملی به 
خوبی  هدایت می شود. با این 
وجود ما دقیقا نمی دانیم که 
آیا در شرایط کنونی بازیکنان 
تیم ملی از آرامش ذهنی و 
روانی کافی برای بازی در 
جام جهانی برخوردار هستند و یا خیر. بدون تردید 

وضعیت جامعه و اتفاقاتی که رخ می داد در سطح انگیزشی بازیکنان 
تیم ملی تأثیرگذار است. در شرایط کنونی تیم ملی روزهای حساس و 
سرنوشت سازی را پشت سر می گذارد. باید ببینیم در شرایط کنونی ذهن 
بازیکنان تیم ملی درگیر چه مسائلی است؟ بدون تردید اینکه این روزها 
در ذهن بازیکنان تیم ملی چه می گذرد می تواند در سرنوشت تیم ملی 

در جام جهانی تعیین کننده باشد. 
 چه عواملی باید در کنار هم قرار بگیرد تا تیم ملی در 

وضعیت صد قرار داشته باشد و چه عواملی باید وجود داشته 
باشد تا تیم ملی صفر باشد؟

همه چیز به فضای ذهنی تیم ملی بستگی دارد و این موضوع در 
سرنوشت تیم ملی تعیین کننده خواهد بود. این در حالی است که 
ما از فضای ذهنی بازیکنان تیم ملی 
کاملا بی اطلاع هستیم و نمی دانیم 
در فضای تیم ملی چه اتفاقاتی در حال 
رخ دادن است. این در حالی است که 
تیم ملی در پارامترهای فنی، آنالیز، 
ترکیب چینی و زوج سازی در وضعیت 
خوبی قرار دارد و به خوبی در تیم ملی 
انجام می شود. نکته مهم در این زمینه 
این است که فضای ذهنی بازیکنان 
تیم ملی برای زمانی که قرار است بازی 
آغاز شود در چه سطحی قرار دارد. این 
موضوع از همه موضوعات دیگر مهم تر 
است و تأثیرگذاری بیشتری دارد. در 
شرایط کنونی ما از فضای تیم ملی دور 
هستیم و به خوبی از وضعیت تیم ملی 
اطلاع نداریم که آیا تیم ملی آرامش 
دارد و بازیکنان از نظر روانی در وضعیت خوبی قرار دارند؟آیا سطح 
انگیختگی بازیکنان تیم ملی به اندازه کافی در وضعیت مطلوب قرار 
دارد؟ این موضوعی است که تأثیر زیادی بر عملکرد تیم ملی خواهد 
داشت. اگر ذهن بازیکنان تیم ملی درگیر مسائلی به جز فوتبال باشد 

نمی توان انتظار زیادی از تیم ملی داشت. 
 آیا در شرایط حساس کنونی که تیم ملی نیاز به انگیزه و 
آرامش دارد تجربه کی روش در مربیگری تیم های مختلف دنیا 

می تواند به تیم ملی کمک کند؟ آیا کی روش می تواند به خوبی 
این وضعیت را مدیریت کند که تیم ملی در بهترین وضعیت 

کیفی خود قرار بگیرد؟
در شرایط حساس کنونی تنها کسی که می تواند از فضای ذهنی 

بازیکنان تیم ملی مراقبت و راهبری کند 
سرمربی تیم ملی است. این وضعیت تنها 
مختص تیم ملی ایران نیست و شامل بقیه 
تیم های ملی نیز می شود. به هر حال سرمربی 
تیم و نوع رهبری که انجام می دهد نقش 
مهمی در موفقیت یک تیم خواهد داشت. 
آقای کی روش یک مربی باتجربه است. از 
این مهم تر این است که ایشان پس از اینکه 
مدت ها در تیم ملی حضور داشته و با فرهنگ 
جامعه ما آشنا شده به خوبی مختصات ذهنی 
و روانی بازیکنان تیم ملی را می شناسد. از 
نظر روحی و روانی کی روش روی بازیکنان 
تیم ملی تسلط دارد. به همین دلیل این 
موضوع می تواند یک نقطه امید برای تیم ملی 
باشیم که بتوانیم به آینده تیم ملی امیدوار 

باشیم. 
 آیا از نظر تاکتیک تیمی ایران مانند 

جام جهانی روسیه که در مقابل اسپانیا و پرتغال به صورت 
بسته و دفاعی بازی کرد این کار را در جام جهانی قطر نیز انجام 
خواهد داد و در مقابل تیم هایی مانند انگلیس به این شیوه بازی 

خواهد کرد؟
در شرایط کنونی نسبت به چهار سال و یا هشت سال پیش روش های 
دفاعی تغییر کرده و دیگر نمی توان عنوان کرد تیمی که چهار سال به 

یک شکل دفاع کرده در جام جهانی آینده نیز به همان شیوه دفاع خواهد 
کرد. امروز می توان دفاع را از محوطه جریمه تیم حریف آغاز کرد و یا 
اینکه می توان با شیفت های کم حجم دفاع کرد. این در حالی است که 
در شرایط کنونی تیم ملی ایران با مشکلاتی مواجه است که در مربی 
تردید ایجاد می کند و یا باعث می شود مربی 
تیم ملی احتیاط بیشتری به خرج دهد. البته 
موضوع تنها وضعیت فنی تیم ملی نیست و در 

یک مسابقه فوتبال باید شرایط 
تیم حریف را نیز در نظر گرفت. 
ما در بازی نخست خود با 
تیم ملی انگلیس بازی داریم 
که از نظر مهارتی تیم بزرگی 
است. به همین دلیل این 
احتمال وجود دارد که سطح 
مهارت بازیکنان تیم ملی 

انگلیس تیم ایران را 
به عقب ببرد. از 

سوی دیگر 
دلیل  به 

ینکه  ا
ما 
با  پست ها  برخی  در 
ضعف هایی مواجه هستیم 
نیز  پست ها  این  که 
کلیدی است و در حرکت 
موثری  نقش  تیمی 
دارد. این ضعف ها به 

خصوص در خطوط دفاعی وجود دارد. به همین دلیل احتمال دارد ما 
دوباره به بازی بسته و رو به عقب روی بیاوریم. 

 از ضعف های کلیدی در تیم ملی سخن گفتید. به نظر شما در 
شرایط کنونی تیم ملی چه نقاط ضعف جدی دارد؟

من قصد ندارم در شرایط کنونی روی نقاط ضعف تیم ملی متمرکز 
شوم چون ما چند روز دیگر با تیم ملی انگلیس بازی داریم و باید 
نخستین بازی خود را در جام جهانی قطر انجام بدهیم. با این وجود ما 
در خطوط دفاعی با مشکلاتی مواجه هستیم. هر چند در شرایط 

کنونی قصد ندارم درباره نقاط ضعف تیم ملی صحبت کنم. 
 با توجه به شرایط جامعه بازی ایران با آمریکا و 
انگلیس به دلیل مناقشات سیاسی فی مابین دارای 
حساسیت های زیادی شده است. تحلیل شما از این 

دو بازی چیست؟
در شرایط کنونی باید تمرکز تیم ملی روی بازی اول با 
انگلیس باشد. شاید مهم ترین بازی ما در جام جهانی قطر 
نیز بازی با انگلیس باشد. به هر حال نتیجه 
این بازی می تواند روی عملکرد تیم در 
بازی های آینده تأثیر بگذارد. به همین 
دلیل از الان صحبت کردن درباره 
بازی سوم تیم ملی زود است. قبل 
از بازی با آمریکا ما باید دو بازی 
دیگر را انجام بدهیم. به همین 
دلیل باید وضعیت دوبازی 
اول ایران در جام جهانی 
مشخص شود تا بتوانیم 
و  ایران  بازی  درباره 

آمریکا صحبت کنیم. 

 مجید جلالی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

فوتبال ملی تحت تاثیر شرایط  اجتماعی کنونی قرار دارد
       در برخی پست های کلیدی تیم ملی ضعف داریم                             شرایط جام جهانی قطر به شکلی است که ایران هم می تواند صد باشد هم صفر                           اینکه این روزها در ذهن بازیکنان چه می گذرد در سرنوشت تیم ملی تأثیرگذار است

آرمان ملی- احسان انصاری: شرایط اجتماعی و سیاسی 
جامعه ایران چه تأثیری بر عملکرد بازیکنان تیم ملی در 
جام جهانی خواهد داشت؟آیا در شرایط کنونی بازیکنان 
تیم ملی از نظر ذهنی آمادگی مقابله با تیم های بزرگی مانند 
انگلیس را دارند؟ مهم ترین چالش های پیش روی تیم ملی 
در جام جهانی قطر چه خواهد بود؟ »آرمان ملی« برای پاسخ 
به این سوالات با مجید جلالی، کارشناس برجسته فوتبال 
گفت وگو کرده است. جلالی معتقد است: » اتفاقاتی که در 
جامعه رخ می دهد در عملکرد تیم ملی تأثیرگذار است 
و کسی نمی تواند منکر این قضیه شود. من معتقدم این 
جام جهانی یک جام جهانی خاص برای ایران خواهد بود. در 
این جام جهانی ما ظرفیت این را داریم که یا صد درصد کیفیت 
خود را نشان بدهیم یا صفر درصد آن را. تیم ملی این ظرفیت را 
دارد که صد باشد. از نظر من صد به معنای این است که از گروه 
خود بالا برود. وضعیت صفر نیز این است که ما هر سه بازی 
خود را در مقابل انگلیس، ولز و آمریکا ببازیم و بدون امتیاز 
جام جهانی را ترک کنیم. من فکر می کنم ما در یکی از این 
دو وضعیت قرار خواهیم گرفت و در بین این دو وضعیت قرار 
نخواهیم گرفت. اینکه تیم ملی در نهایت به کدام سمت حرکت 
می کند بستگی به شرایط اجتماعی و روحی روانی دارد که در 
شرایط کنونی به تیم حاکم شده است.« در ادامه ماحصل این 

گفت وگو را می خوانید. 

در شرایط حساس 
کنونی تنها کسی که 
می تواند از فضای ذهنی 
بازیکنان تیم ملی مراقبت 
و راهبری کند سرمربی 
تیم ملی است. این وضعیت 
تنها مختص تیم ملی 
ایران نیست و شامل بقیه 
تیم های ملی نیز می شود

تیم ملی در پارامترهای 
فنی، آنالیز، ترکیب چینی 
و زوج سازی در وضعیت 
خوبی قرار دارد و به خوبی 
در تیم ملی انجام می شود. 
نکته مهم در این زمینه 
این است که فضای ذهنی 
بازیکنان تیم ملی برای 
زمانی که قرار است بازی 
آغاز شود در چه سطحی 
قرار دارد

باید تمرکز تیم ملی روی 
بازی اول با انگلیس باشد. 
شاید مهم ترین بازی ما 
در جام جهانی قطر نیز 
بازی با انگلیس باشد. به 
هر حال نتیجه این بازی 
می تواند روی عملکرد تیم 
در بازی های آینده تأثیر 
بگذارد. به همین دلیل از 
الان صحبت کردن درباره 
بازی سوم تیم ملی زود 
است

  احزاب؛ لولای میان 
حاکمیت، دولت و ملت

اگر حزبی در میان احزاب وجود داشته باشد که شرایطش 
در جامعه پذیرفته شده باشد و حاکمیت آن را به رسمیت 
بشناسد در این صورت حزب می تواند باب گفت وگو میان 
حاکمیت و جامعه را باز کند. اگر احزاب در جایگاه واقعی خود 
قرار گرفته بودند در این صورت می توانستند نقش اصلی را 
در انتقال خواسته های مردم به حاکمیت را ایفا کنند. از آنجا 
که احزاب طی سال های گذشته در میان مردم و حاکمیت 
به شدت ضعیف شدند اگر قرار باشد شرایط به همین منوال 
پیش برود احزاب نمی تواند نقش مفیدی در این راستا ایفا 
کند. در واقع حزب، لولای میان حاکمیت، دولت و ملت است. 
در سراسر جهان چنین لولایی وجود دارد و ارتباط میان 
احزاب -  دولت و احزاب -  ملت شکل می گیرد اما در ایران 
متأسفانه چنین خبری نیست. چون که در طول سال های 
گذشته به جایگاهی که احزاب می توانند در این زمینه داشته 
باشند توجه نشده است و همین مورد موجب شده احزاب 
به بالندگی لازم و توسعه یافتگی کافی دست نیابند. در 
شرایط فعلی حتی در صورت پذیرش نقش میانجی گری 
برای احزاب، حزب های فعال در زمین بازی سیاست در 
ایران نمی دانند که باید میان دولت و مردم باشند یا دولت و 
حاکمیت به همین دلیل بخش عمده ای از احزاب هم سعی 
می کنند که خود را به حاکمیت نزدیک کنند و نقش اصلی 
خود را که لولای میان دولت و مردم است را بازی کنند و رابط 
میان مردم و دولت باشند. در شرایط فعلی شاید احزابی که 
خود را به مردم نزدیک تر می دانند و می توانند زبان مردم 
باشند تنها کاری که می توانند انجام دهند مکاتبه با سران قوا 
و انتقال خواسته ها و مطالبات جامعه به روسای سه قواست. 
باید یک جبهه مشترک نه لزوما جبهه اصلاحات که به 
عملکردش نقد وارد است تشکیل شود و این جبهه مشترک 
باید خود را حامی مردم بدانند و بخش عمده ای از نظرات 
مردم را رهبری و هدایت کنند. این احزاب می توانند در قالب 
یک تشکل یا جبهه نظراتشان را در رسانه های جمعی و نامه 
به سران قوا برسانند. بسیار مهم است که احزاب بدون لکنت 
خواسته های مردم را به گوش حاکمیت برسانند. با توجه به 
شرایط فعلی یا به نوعی یکدست شدن مجموعه حکمرانی 
در کشور از قوه مجریه و مقننه تا قضائیه شاید در این دوره 
نقش احزاب قابل ایفا باشد یعنی بدین صورت که احزاب با 
حاکمیت بتوانند در ارتباط باشند با فرض اینکه این حاکمیت 
یکدست و یکپارچه است، بتوانند خواسته های بخشی از 
شهروندان را به گوش دولت برسانند. در این صورت اگر دولت 
به این خواسته ها توجه کند شاهد ایجاد آرامش پایدارتر در 

کشور خواهیم بود. 

مالک شهبازی
 فعال سیاسی


